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 Parlament České republiky 

POSLANECKÁ SNĚMOVNA 

2022 
9. volební období 

Z Á P I S  
z 3. schůze 

Kontrolního výboru, 

která se konala dne 20. ledna 2022 

 

v sídle Nejvyššího kontrolního úřadu, Jankovcova 1518/2, 170 04 Praha 7 a na stavbě nového sídla 

Nejvyššího kontrolního úřadu v Praze 7 – Holešovicích 

Čtvrtek 20. ledna 2022 

 

Přítomni:  posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. 

H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka 

 

Omluveni: posl. M. Hájek, posl. J. Janda, posl. V. Král, posl. R. Oulehlová, posl. 

B. Peštová, posl. P. Quittová, posl. M. Wenzl, posl. M. Zborovský 

 

Hosté: dle prezenční listiny 

 

 

Tuto schůzi řídil předseda výboru posl. R. Vích. 

 

Předseda výboru posl. R. Vích zahájil schůzi výboru v 9.30 hodin a přivítal přítomné 

poslankyně a poslance. V úvodu poděkoval prezidentovi NKÚ M. Kalovi za možnost uskutečnit 

tuto schůzi výboru v sídle NKÚ. Konstatoval, že je přítomno celkem 8 poslankyň a poslanců 

a výbor je usnášeníschopný. Navrhl, aby jednání bylo dle § 37 zákona č. 90/1995 Sb., o jednacím 

řádu Poslanecké sněmovny, neveřejné a z bodu č. 7 se z technických důvodů nepořizoval zvukový 

záznam. Dále navrhl program jednání 3. schůze Kontrolního výboru dle pozvánky: 

1. Informace prezidenta NKÚ o činnosti NKÚ 

2. Stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke zprávě o plnění státního rozpočtu České 

republiky za 1. pololetí 2021 /sněmovní tisk 21/02/ 

3. Žádost na prezidenta Nejvyššího kontrolního úřadu o poskytování kontrolních protokolů ke 

kontrolním závěrům 

4. Ustavení Podvýboru Kontrolního výboru pro kontrolu hospodaření veřejného sektoru 

– pokračování (přerušeno na 2. schůzi Kontrolního výboru) 

5. Sdělení předsedy, různé 

6. Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru 

7. Návštěva stavby nového sídla NKÚ v Praze 7 – Holešovicích. 

 

Nikdo z přítomných poslanců nevznesl návrh na změnu, doplnění nebo vypuštění 

některého z bodů. Všichni přítomní poslankyně a poslanci souhlasili s navrženým programem 

(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. 

J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz 

příloha zápisu č. 1, str. 1/. 
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1. 

Informace prezidenta NKÚ o činnosti NKÚ 

 

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že NKÚ 

prověřuje, zda kontrolované činnosti jsou v souladu s právními předpisy, přezkoumává jejich věcnou 

a formální správnost a posuzuje, zda jsou účelné, hospodárné a efektivní. Cílem kontroly NKÚ není 

odhalovat jednotlivosti, ale hlavním cílem je poskytnout tvůrcům politik (vládě a poslancům PS) 

zpětnou vazbu. Tvůrci politik potřebují mít zpětnou vazbu o tom, jak jsou opatření účinná a jak se 

podařilo díky intervencím státu dosáhnout změny. NKÚ je tu především proto, aby zákonodárnému 

sboru poskytoval odbornou asistenci k plnění kontroly moci výkonné. Dále uvedl, že NKÚ má jedno 

omezení. V Ústavě ČR je napsáno, že NKÚ kontroluje státní prostředky, což při vzniku úřadu v roce 

1993 bylo v pořádku, protože v té době bylo státních prostředků téměř 100 %. Od té doby vznikl velký 

veřejný sektor a zhruba 1/3 veřejných prostředků je spravována kraji, obcemi a některými dalšími 

institucemi. Ve spolupráci s  Kontrolními výbory PS v minulých volebních obdobích se NKÚ snažil 

dosáhnout změny této působnosti. To se bohužel, vzhledem k situaci a náladám v Senátu, nepodařilo. 

Podařila se nicméně „malá novela“ zákona o NKÚ, která umožnila zejména to, že do zákona o NKÚ 

se dostal audit výkonnosti, slovíčko efektivní, dále se tam dostalo zpřesnění toho, jakým způsobem 

NKÚ prezentuje výsledky své práce. Další velmi důležitou věcí je novela jednacího řádu vlády. Tato 

novela jednacího řádu vlády umožnila, že všechna opatření k nápravě, která předkládají jednotlivé 

rezorty vládě, prochází připomínkovým řízením, jehož účastníkem je NKÚ, MF a příslušný rezort. 

Tato novela byla velmi revoluční a zásadně přispěla k tomu, aby se závěry NKÚ zpracovávaly. NKÚ 

se také zabýval tím, aby byl NKÚ efektivní. Upravil směrnice o kontrole, zabýval se tím, jak mají 

vypadat výstupy z kontrol, upravil některé metodické příručky. Dále se NKÚ podařilo ve spolupráci 

s minulým KV změnit platový řád zaměstnanců NKÚ a srovnat tak platy zaměstnanců NKÚ s platy 

zaměstnanců pod služebním zákonem v rezortech, za což poděkoval minulému KV. Zaměstnanci 

NKÚ nejsou pod služebním zákonem a nevztahuje se na ně platový řád pro tyto zaměstnance a nůžky 

se razantně otevíraly v neprospěch zaměstnanců NKÚ, proto bylo srovnání platů velmi významné. 

Dále zmínil některé údaje z Výroční zprávy NKÚ. Jednou z významných kontrol v roce 2021 byla 

kontrola peněžních prostředků vynaložených v souvislosti s epidemiologickou situací (kontrola 

epidemiologických opatření a nákupu zdravotnického materiálu). Dále prezident NKÚ pohovořil 

o EUROSAI. Jedná se o prestižní instituci, která sdružuje celkem 50 států a 51. členem je Evropský 

účetní dvůr. Tato instituce sdružuje nejvyšší kontrolní úřady a účetní dvory. EUROSAI je prestižní 

a významná instituce. NKÚ se ucházel o předsednictví této instituce a uspěl s projektem 3C. 

V současné době NKÚ předsedá této instituci. Projekt 3C znamená, že spolu všech 51 členů musí 

komunikovat a spolupracovat a musí se navzájem srovnávat. NKÚ nabídl k využívání nástroj, 

tzv. BEAT (Benchmarking information exchange projekt). Tento nástroj NKÚ vymyslel, určitou dobu 

ho prosazoval a zkoušel, prošel celou řadou úprav a v  současné době je to nástroj, který sdružuje na 

600 auditorů z celé Evropy. NKÚ tam vede několik desítek témat, na kterých spolupracují. Smyslem 

tohoto nástroje je, aby kolegové v kontrole a auditu měli možnost si navzájem sdílet informace 

a navzájem se inspirovat. Dále pohovořil o historii přípravy výstavby nového sídla NKÚ. Uvedl, že 

nájemní vztah je velmi problematický, proto padlo rozhodnutí vrátit se k projektu výstavby nového 

sídla NKÚ na pozemku v Praze 7 – Holešovicích, který byl zakoupen již v minulosti. Zhruba jednu 

čtvrtinu až jednu třetinu nového sídla bude spoluužívat Parlamentní knihovna a Archiv PS. V rámci 

výstavby tohoto sídla se podařilo uplatnit některé nové prvky, zejména ohled na ekologii. Za použití 

velmi moderních technologií získal NKÚ několik ocenění. V závěru uvedl, že 15 % rozpočtových 

prostředků ročně NKÚ ušetřil. NKÚ je co nejvíce otevřený úřad. Za rok 2020 obdržel NKÚ 345 podání 

a na všechna podepsaná podání odpověděl. NKÚ byl prvním úřadem, který začal zveřejňovat tzv. open 

data. 

 

Dále v rámci tohoto bodu vystoupila viceprezidentka NKÚ Z. Horníková. Uvedla, že by byla 

ráda, kdyby toto jednání bylo pro členy Kontrolního výboru přínosem pro jejich práci. Zmínila některé 

klíčové a důležité momenty pro práci členů KV. 
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Dále s prezentací online vystoupil ředitel Odboru komunikace NKÚ J. Broža. Uvedl, že 

Ústava ČR dělí český stát na 6 základních celků. Jedná se o tři základní složky moci, dále je v ní 

samostatná hlava věnovaná České národní bance, územní samosprávě a také NKÚ. Konkrétně jde 

o hlavu pátou, článek 97, který je poměrně stručný. V prvním odstavci definuje postavení NKÚ mimo 

ostatní složky moci a definuje působnost NKÚ. Ve druhém odstavci je stanoveno, že v čele NKÚ je 

prezident a viceprezident a že jejich mandát je dán dohodou mezi prezidentem republiky 

a Poslaneckou sněmovnou. Zbytek stanoví zákon č. 166/1993 Sb., o Nejvyšším kontrolním úřadu. Za 

dobu své existence byl tento zákon již 25x novelizován. NKÚ kontroluje hospodaření se státním 

majetkem a finančními prostředky vybíranými na základě zákona ve prospěch právnických osob 

s výjimkou prostředků vybíraných obcemi nebo kraji v jejich samostatné působnosti.  U samosprávy 

NKÚ kontroluje pouze nakládání se státními prostředky (např. dotacemi). NKÚ dále kontroluje státní 

závěrečný účet, plnění státního rozpočtu, zahraniční prostředky (evropské peníze, švýcarské fondy, 

fondy EHP a Norska, prostředky NATO). NKÚ je nejvyšší kontrolní institucí kolegiálního typu. V čele 

je prezident, který je zastupován viceprezidentem, ale o tom, co bude kontrolováno, se rozhoduje ve 

sboru, tzv. Kolegiu. Kolegium tvoří prezident, viceprezident a 15 členů NKÚ. Členové NKÚ jsou 

voleni Poslaneckou sněmovnou na návrh prezidenta NKÚ a řídí kontrolní akce a vypracovávají jejich 

výsledky, tzv. kontrolní závěry. NKÚ má necelých 500 zaměstnanců. Rozpočet NKÚ bývá kolem 

500 mil. Kč, v posledních letech byl navýšen o prostředky určené na výstavbu nového sídla. Kontroly 

NKÚ jsou svého druhu projekty, které trvají v průměru deset měsíců. NKÚ jich dělá cca 37 ročně 

a danou konkrétní kontrolní akci řídí vybraný člen úřadu, který v její závěrečné fázi vypracovává 

kontrolní závěr. Jedná se o veřejný dokument obsahující shrnutí a vyhodnocení kontroly. V rámci 

jedné kontroly je kontrolována jedna až několik desítek kontrolovaných osob. Prvním výstupem 

z kontroly je kontrolní protokol, což je detailní popis všech kontrolních zjištění. Kontrolovaná osoba 

má možnost připomínkovat znění kontrolního protokolu. Toto řízení je dvoustupňové a ve druhém 

stupni o výsledném znění kontrolního protokolu rozhoduje Kolegium NKÚ. Písemné výstupy 

z kontrol jsou tedy dva, neveřejný detailní kontrolní protokol a veřejný shrnující kontrolní závěr. NKÚ 

za dobu své existence vypracoval 1121 kontrolních závěrů a má přes 12 tisíc kontrolních protokolů od 

12 tisíc kontrolovaných osob. Po schválení kontrolních závěrů je zasílají předsedovi vlády, předsedovi 

Senátu a předsedovi Poslanecké sněmovny. Na úrovni vlády premiér zasílá kontrolní závěr 

příslušnému ministrovi a zadá mu vypracovat stanovisko rezortu k závěru NKÚ. Toto stanovisko je 

pak společně s kontrolním závěrem projednáno na schůzi vlády za přítomnosti prezidenta NKÚ. Na 

parlamentní úrovni je hlavním partnerem NKÚ Kontrolní výbor. Většina kontrolních závěrů je KV 

projednána až po projednání vládou, aby bylo možné zkontrolovat, zda ministerstvo plní opatření, která 

mu vláda uložila. Dopady kontrol NKÚ jsou dvojí. Dlouhodobé: legislativní změny, změny praxe 

kontrolované osoby a změny pravidel. Okamžité: podání trestních oznámení a podání oznámení 

o porušení rozpočtové kázně. Výstupy činnosti NKÚ jsou tedy především kontrolní závěry, které 

vycházejí ve Věstníku NKÚ. Dále je to Výroční zpráva NKÚ, EUREPORT – Zpráva o řízení 

finančních prostředků EU v ČR, Stanovisko k vládnímu návrhu státního závěrečného účtu 

a Stanovisko ke Zprávě o plnění státního rozpočtu ČR. NKÚ dělá většinu kontrol na základě vlastní 

analytické činnosti, zhruba 5 % vychází z podnětů vlády či Parlamentu. NKÚ podává trestní oznámení 

na příslušné státní zastupitelství. Příslušným správcům daně NKÚ podává oznámení o porušení 

rozpočtové kázně. Za dobu existence NKÚ kontroloval finanční prostředky v hodnotě přes 6 bilionů 

korun. NKÚ se snaží být otevřeným úřadem. Dále také krátce pohovořil o webových stránkách NKÚ 

a informacích, které jsou na nich k dispozici široké veřejnosti. Krátce pohovořil o dalších aktivitách 

NKÚ. Na závěr svého vystoupení uvedl, že hlavní výsledky kontrolní činnosti a další aktivity vedou 

k tomu, že NKÚ je v posledních letech pravidelně hodnocen jako jedna z nejdůvěryhodnějších 

ústavních institucí. 

 

Vrchní ředitel kontrolní sekce NKÚ P. Skalník ve své prezentaci pohovořil o kontrolní 

činnosti NKÚ. Uvedl, že NKÚ při kontrole prověřuje zejména soulad s právními předpisy, účelnost, 

hospodárnost a efektivnost. Z toho vyplývají základní typy kontrol, které NKÚ provádí. Kontrola 
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v souladu s právními předpisy je kontrola, kterou provádí NKÚ v rámci tzv. kontroly legality, kdy 

posuzuje soulad kontrolovaných činností s právními předpisy. Zvláštním typem kontroly legality je 

finanční audit, který se zaměřuje na soulad vykazovaných údajů s právními předpisy v dané oblasti. 

Kontrolou typu audit výkonnosti NKÚ prověřuje účelnost, hospodárnost a efektivnost vykonávaných 

činností. Zvláštní kombinací, která je nejčastější v praxi NKÚ z hlediska počtu kontrolních akcí, je 

kontrola legality s výkonnostní částí, která je zaměřena na kontrolu souladu s právními předpisy a je 

tam část, která je věnovaná kontrole výkonnosti z hlediska účelnosti, hospodárnosti a efektivnosti. 

NKÚ směřuje své kontroly především do oblasti výkonu státní správy a hospodaření státu jako 

takového. NKÚ chce i přispívat k tomu, aby identifikované nedostatky byly odstraňovány. Pohovořil 

také o plánování kontrolní činnosti NKÚ. Dále se zmínil o organizačním zajištění kontrolní činnosti 

NKÚ. NKÚ má v Praze osm specializovaných kontrolních odborů (Odbor systémové podpory 

kontrolní činnosti, Odbor kontroly státního rozpočtu, Odbor kontroly sociálních věcí, životního 

prostředí, školství, kultury a zdravotnictví, Odbor kontroly obrany a bezpečnosti, Odbor kontroly 

zemědělství a regionálního rozvoje, Odbor kontroly dopravy, energetiky a průmyslu, Odbor auditu 

výkonnosti a Odbor finančního auditu) a současně má NKÚ devět územních odborů kontrolní sekce. 

Uvedl několik konkrétních příkladů z kontrolní praxe NKÚ z hlediska jejich výstupů a dopadů. Zmínil 

také Výroční zprávu o činnosti NKÚ za rok 2020, která již byla KV projednána v předchozím období. 

Přislíbil, že další Výroční zpráva za rok 2021 bude předložena do konce března. 

 

Vedoucí oddělení plánování a vyhodnocování kontrolních akcí NKÚ M. Smetana 
představil některé další výsledky kontrolní činnosti NKÚ. Zmínil některé důležité makroekonomické 

ukazatele, které NKÚ dlouhodobě sleduje. Jako první zmínil růst a vývoj HDP v porovnání s EU. 

Kladně lze hodnotit rok 2020, kdy HDP nepokleslo tolik jako průměr EU. Bohužel růst nebyl tak 

rychlý jako ve zbytku EU a tento problém se nese dále. Dalším negativním faktorem je růst inflace, 

který je ale v celé EU, a také vývoj státního dluhu. Nominální hodnota státního dluhu v roce 2020 

přesáhla pomyslné 2 biliony korun. Bohužel, aktuální data MF už jsou na hranici rekordu z roku 2012 

a státní dluh dále roste. V mezinárodním srovnání se jedná o jeden z nejrychleji rostoucích státních 

dluhů. Hrozí nebezpečí naražení na tzv. dluhovou brzdu, která je nastavená na 55 % HDP. Příjmy 

státního rozpočtu za rok 2021 se nepovedlo dorovnat předcovidový rok 2019. Je to způsobeno několika 

faktory. Jedním z nich je jednoznačně změna v daňové soustavě (zrušení superhrubé mzdy), ale také 

dopady covidu. V oblasti výdajů je situace zcela opačná. Běžné výdaje výrazně narostly. Kapitálové 

výdaje se zvýšily až v listopadu. NKÚ dlouhodobě sleduje efektivitu veřejné správy prizmatem 

mezinárodního srovnání. ČR je bohužel mezi zeměmi, které se za posledních pět let zhoršily (celkem 

o sedm míst). Dále zmínil konkrétní kontroly, které sledovaly tyto vládní výdajové oblasti, kterých 

bylo celkem 22. Jednalo se o kontroly zaměřené na podnikání, konkrétně se jednalo o investiční 

pobídky, které přesahovaly v kontrolovaném období 75 mld. Kč. Jedním z cílů investičních pobídek 

mělo být např. snížení nezaměstnanosti, ale odpovědné orgány nesledovaly skutečný přínos 

vynaložených prostředků. Pouze 4 % investičních pobídek směřovaly do oblasti s vyšší přidanou 

hodnotou (do technologických center). Stejně negativně dopadla i kontrola prostředků vynaložených 

na podporu malých a středních podniků, na marketing a poradenství. Jednalo se o více než 2 mld. Kč. 

Ani zde nebude MPO schopno vyhodnotit skutečný přínos, protože ukazatele, které sleduje, se chovaly 

nezávisle na vyplacené podpoře. Dále pohovořil o digitalizaci veřejné správy, kde kopírujeme 

evropský trend, ale pouze kopírovat nestačí. Cílem ČR by mělo být směřování k lídrům digitalizace 

veřejné správy. NKÚ realizoval také kontrolní akci zaměřenou na informační systémy, konkrétně se 

jednalo o informační systémy v rezortu MZe. Jako pozitivní uvedl, že ČR v roce 2021 byla lídrem 

v umělé inteligenci. Dále se NKÚ zaměřil na prostředky na podporu financování veřejných vysokých 

škol v hodnotě 100 mld. Kč. U financování veřejného vysokého školství rostla pouze fixní část, ale 

výkonová část stagnovala nebo dokonce klesala. Pozitivní je, že se MŠMT zavázalo, že bude používat 

kvalitativní ukazatele pro měření těchto podpor a více spolupracovat se soukromým sektorem. Dále 

pohovořil o vyhodnocení kontrol v oblasti sociální politiky, správy pojistného na sociální zabezpečení, 

v oblasti zdravotnictví, v oblasti bezpečnosti (migrace, hospodaření GIBS) a v oblasti životního 

prostředí. 
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Předseda výboru posl. R. Vích poděkoval prezidentovi NKÚ M. Kalovi a všem ostatním 

vystupujícím za jejich prezentace a uvedl, že to bude velkým přínosem pro členy Kontrolního výboru 

a jejich práci. Zdůraznil, že Kontrolní výbor respektuje NKÚ jako nezávislou nejvyšší kontrolní 

instituci v České republice. Dále se dotázal, zda by prezident NKÚ mohl uvést některé problémy, které 

momentálně řeší a KV by mohl být při jejich řešení nějakým způsobem nápomocen. 

 

Prezident NKÚ M. Kala uvedl, že největším přáním NKÚ je, aby se kontroly projednávaly 

krátce po tom, co byla identifikována a popsána rizika, aby se neprojednávaly formálně a aby přijatá 

opatření přinesla zlepšení. Velice by také přivítali, kdyby se podařilo znovu se vrátit k projednávání 

rozšíření působnosti NKÚ na veřejné prostředky. 

 

V rámci tohoto bodu nikdo další z členů KV ani hostů nevystoupil. 

 

 

 

2. 

Stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke zprávě o plnění státního rozpočtu České republiky 

za 1. pololetí 2021 /sněmovní tisk 21/02/ 

 

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že toto 

stanovisko ke zprávě o plnění rozpočtu ČR za 1. pololetí má průběžný charakter. První pololetí 2021 

sice přineslo ekonomické oživení, ale meziroční růst HDP nedosáhl průměru Evropské unie. Prudce 

rostla inflace a růst cenové hladiny byl vyšší než průměr EU ve všech odvětvích s výjimkou sektoru 

bydlení a komunikačních služeb. Fiskální nerovnováha se projevuje na obou stranách státního 

rozpočtu. Zatímco příjmy státu v 1. pololetí 2021 meziročně vzrostly o necelá 2 procenta, výdaje 

vykázaly více než devítiprocentní nárůst. Hospodaření státu skončilo za 1. pololetí schodkem 265 mld. 

Kč, což je nejhorší pololetní výsledek v historii samostatné České republiky. V ostatním odkázal na 

předloženou písemnou zprávu. 

 

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil předseda – zpravodaj výboru posl. 

R. Vích. Uvedl, že výdaje státu za 1. pololetí roku 2021 vzrostly meziročně o 83 mld. Kč, ale stál 

za tím pouze růst běžných výdajů, ale nikoliv investice, které naproti tomu meziročně klesly 

o 5,3 mld. Kč a jejichž rozpočet se k pololetí 2021 podařilo vyčerpat z necelé třetiny. Některé 

investice byly zpožděny kvůli globálnímu nedostatku materiálu či problémům v narušených 

dodavatelsko-odběratelských řetězcích z důvodu onemocnění Covid-19. Z listopadového 

pokladního plnění je ale evidentní, že investice dosáhly již 145,2 mld. Kč, což je rekordní 

listopadový výsledek. Nejvyšší propad výdajů na investice ale nastal u přesunu investičních peněz 

státním fondům a z 90 % se týkal dopravy, přičemž zásadním způsobem vázlo programové 

financování, kde podle NKÚ hrozí ke konci roku nedočerpání významné částky prostředků. Růst 

běžných výdajů rozpočtu způsobila především podpora podnikání a zaměstnanosti související 

s epidemií Covidu-19, zvýšení platby státu za státní pojištěnce, transfery krajům a sociální dávky. 

Rostly i mandatorní výdaje, přičemž jejich podíl na příjmech státu se zvýšil v prvním pololetí na 

téměř 70 %, zatímco ještě v roce 2019 představovaly povinné výdaje státu 55 % jeho příjmů. 

Hospodaření státního rozpočtu skončilo v pololetí schodkem 265 mld. Kč, což byl nejhorší 

výsledek v historii ČR. Meziročně se deficit zhoršil téměř o 70 mld. Kč. Významný vliv na 

rozpočet mají od loňského jara protiepidemická opatření a jejich doprovodné účinky. Příjmy 

státního rozpočtu za 1. pololetí 2021 meziročně vzrostly o necelá 2 %, avšak nestačily pokrýt více 

než devítiprocentní nárůst výdajů.  Na druhé straně NKÚ ve svém stanovisku uvádí jako pozitivní 

fakt, že příjmy z pojistného na sociální zabezpečení se v pololetí meziročně zvýšily o víc než 

21 mld. Kč. Lze ale konstatovat, že i bez finanční podpory boje proti onemocnění Covid-19 rostly 

výdaje rozpočtu meziročně o 2,6 %, zatímco ještě o rok dřív činil nárůst 11,7 %. V porovnání 
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s posledním předcovidovým rokem 2019 se podařilo vybrat téměř o 6 mld. Kč víc na daních 

z příjmů firem. Závěrem svého vystoupení zdůraznil, že se jedná pouze o zprávu průběžnou (za 

1. pololetí 2021), ale důležitější je výsledek hospodaření státu za celý rok, který je již znám. 

Znamená to tedy, že pokud současná vláda neprovede patřičná opatření na straně příjmů a zejména 

výdajů státního rozpočtu, ČR by narazila na dluhovou brzdu již v roce 2024. 

 

Se stanoviskem za Ministerstvo financí vystoupil náměstek ministra financí K. Tyll. Ve 

svém online vystoupení uvedl, že státní rozpočet nakonec skončil s deficitem 419,7 mld. Kč 

a předpoklad je, že meziročně se zvedly investiční výdaje státního rozpočtu přibližně o 5 mld. Kč, ale 

rozpočet nebyl vyčerpán z druhé strany na investice v částce 10 mld. Kč. 

 

V obecné rozpravě nikdo z přítomných poslankyň a poslanců nevystoupil. 

 

V podrobné rozpravě předseda – zpravodaj výboru posl. R. Vích navrhl usnesení 

následujícího znění: 

Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním výkladu prezidenta Nejvyššího 

kontrolního úřadu Miloslava Kaly, zpravodajské zprávě poslance Radovana Vícha, stanovisku 

náměstka ministra financí Karla Tylla a po rozpravě 

I. b e r e  n a  v ě d o m í  stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke Zprávě o plnění 

státního rozpočtu České republiky za 1. pololetí 2021 /sněmovní tisk 21/02/; 

II. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby předložil toto usnesení předsedkyni Poslanecké 

sněmovny Parlamentu ČR. 

 

S takto navrženým usnesením byl vysloven souhlas a bylo přijato usnesení č. 9 

(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. 

J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz 

příloha zápisu č. 1, str. 1/. 

 

 

 

3. 

Žádost na prezidenta Nejvyššího kontrolního úřadu o poskytování kontrolních protokolů ke 

kontrolním závěrům 

 

V úvodu tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích uvedl, že aby bylo možné určeným poslancům 

na jejich vyžádání poskytnout kontrolní protokoly k jednotlivým kontrolním závěrům NKÚ, je 

nezbytné schválit usnesení, ve kterém KV požádá v souladu s § 30 odst. 2 zákona č. 166/1993 Sb., 

o NKÚ, prezidenta NKÚ, aby v souvislosti s projednáváním kontrolních závěrů na vyžádání 

předsedy KV zasílal a předával kontrolní protokoly, které byly podkladem pro zpracování 

kontrolních závěrů NKÚ. Avizoval, že v podrobné rozpravě bude navrhovat usnesení 

následujícího znění:  

Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR  

I. ž á d á  v souladu s § 30 odst. 2 zákona č. 166/1993 Sb., o Nejvyšším kontrolním úřadu, ve 

znění pozdějších předpisů, prezidenta Nejvyššího kontrolního úřadu, aby v souvislosti 

s projednáváním kontrolních závěrů Nejvyššího kontrolního úřadu byly určeným poslancům 

na jejich vyžádání zasílány kontrolní protokoly, které byly podkladem pro zpracování 

kontrolních závěrů; 

II. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby s tímto usnesením seznámil prezidenta Nejvyššího 

kontrolního úřadu. 
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V obecné rozpravě k tomuto bodu vystoupil prezident NKÚ M. Kala (Pro nové členy KV 

uvedl, že se jedná o standardní postup. Vždy na vyžádání KV NKÚ předal kontrolní protokoly včetně 

příloh. Zdůraznil, že členové KV jsou vázáni povinností mlčenlivosti. V případě, že by umožnili 

seznámit s protokoly někoho neoprávněného, hrozila by určitá sankce. V kontrolních protokolech jsou 

uvedeny citlivé údaje i o fyzických či právnických osobách, které samy o sobě nemusely být 

předmětem kontroly, a je třeba chránit jejich data.). 

 

V podrobné rozpravě předseda – zpravodaj výboru posl. R. Vích navrhl přijmout usnesení, 

které avizoval v obecné rozpravě. 

 

S takto navrženým usnesením byl vysloven souhlas a bylo přijato usnesení č. 10 

(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. 

J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz 

příloha zápisu č. 1, str. 1/. 

 

 

 

4. 

Ustavení Podvýboru Kontrolního výboru pro kontrolu hospodaření veřejného sektoru 

– pokračování (přerušeno na 2. schůzi Kontrolního výboru) 

 

 Předseda výboru posl. R. Vích uvedl, že se jedná o pokračování přerušeného bodu 

z 2. schůze KV. Dále uvedl, že KV ve svém usnesení č. 7 ze dne 12. 1. 2022 mimo jiné stanovil, 

že počet členů podvýboru je nejvýše devět s tím, že minimálně tři členové podvýboru jsou 

současně členy Kontrolního výboru. Do dnešního dne obdržel následující nominace na členy: posl. 

Miroslava Zborovského, místopředsedkyni KV posl. Hanu Naiclerovou a posl. Martina Hájka. 

Dále obdržel od tajemnice klubu KDU-ČSL nominaci na předsedu tohoto podvýboru poslance 

Miroslava Zborovského, kterou si osvojil. Konstatoval, že posl. M. Zborovský je v současné době 

nemocný a zaslal e-mailem, že s nominací na předsedu podvýboru souhlasí. 

 

 Nikdo z přítomných poslankyň a poslanců nevznesl jiný návrh.   

 

 V podrobné rozpravě předseda výboru posl. R. Vích navrhl usnesení následujícího znění: 

Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

I. v o l í  členy Podvýboru pro kontrolu hospodaření veřejného sektoru: 

- poslance Martina HÁJKA 

- poslankyni Hanu NAICLEROVOU 

- poslance Miroslava ZBOROVSKÉHO; 

II. v o l í  předsedou Podvýboru pro kontrolu hospodaření veřejného sektoru poslance 

Miroslava ZBOROVSKÉHO; 

III. p o v ě ř u j e  předsedu výboru, aby s tímto usnesením seznámil předsedkyni Poslanecké 

sněmovny a vedoucího Kanceláře Poslanecké sněmovny. 

 

S takto navrženým usnesením byl vysloven souhlas a bylo přijato usnesení č. 11 

(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. 

J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz 

příloha zápisu č. 1, str. 2/. 

 

 Předseda výboru posl. R. Vích pogratuloval zvolenému předsedovi podvýboru a členům 

podvýboru a popřál jim mnoho úspěchů v jejich práci. 
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5. 

Sdělení předsedy, různé 

 

V rámci tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích informoval členy výboru o tom, že 

na základě pokynu místopředsedy PS J. Skopečka, který má na starosti koordinaci zahraničních 

aktivit, mají výbory předložit předběžné zájmy o vyslání do zahraničí v tomto roce. Každý výbor 

si zatím může navrhnout jednu zahraniční cestu (výjimku má Zahraniční výbor a Výbor pro 

evropské záležitosti, které mají cesty dvě). Vzhledem k tomu, že se PS nachází v rozpočtovém 

provizoriu, navrhl uskutečnit zahraniční cestu ve 2. pololetí tohoto roku. Jako vhodnou uvedl 

zahraniční cestu do některého státu V4, například Maďarska. Pro informaci členům KV sdělil, že 

v Maďarsku se začátkem dubna konají parlamentní volby a zahraniční cesta není tedy vhodná 

v 1. pololetí, ale ve 2. pololetí bude možné ji uskutečnit. 

 

Místopředseda KV posl. R. Kubíček doporučil zvážit ještě náhradní stát pro zahraniční 

cestu KV, protože cestu do Maďarska se v minulém volebním období nepodařilo dojednat.  

 

Nikdo jiný z přítomných poslanců v rámci tohoto bodu nevystoupil. 

 

 

 

6. 

Návrh termínu a programu příští schůze výboru 

 

 V rámci tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích uvedl, že vzhledem k nutnosti 

delšího časového úseku pro přípravu další schůze (pro zpracování zpravodajských zpráv 

jednotlivými zpravodaji) a zhoršující se pandemické situaci navrhuje, aby se příští schůze KV 

konala ve čtvrtek 24. 2. 2022 od 9.30 hodin v Poslanecké sněmovně a navrhl usnesení 

následujícího znění: 

Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním slově předsedy Kontrolního výboru 

poslance Radovana Vícha a po rozpravě  

I. s t a n o v í ,  že příští schůze Kontrolního výboru se bude konat ve čtvrtek 24. 2. 2022 

od 9.30 hodin v Poslanecké sněmovně; 

II. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby stanovil pořad příští schůze Kontrolního výboru. 

 

S takto navrženým usnesením byl vysloven souhlas a bylo přijato usnesení č. 12 

(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. 

J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz 

příloha zápisu č. 1, str. 2/. 

 

 

 

7. 

Návštěva stavby nového sídla NKÚ v Praze 7 – Holešovicích 

 

 V rámci tohoto bodu prezident NKÚ M. Kala seznámil členy KV s projektem výstavby 

nového sídla NKÚ. Konstatoval, že tento projekt navazuje na projekt prezidenta NKÚ L. Voleníka.  

Mimo jiné uvedl, že celkem za nájem v budově TOKOVO a ostatní provozní náklady zaplatil NKÚ 

870 mil. Kč, což je více, než celkové náklady na výstavbu nové budovy NKÚ. V letech 2001 až 2015 

NKÚ prověřil ve věci vlastního sídla vhodnost 22 budov státu a 45 nabídnutých komerčních budov 

a projektů. Nechali vypracovat expertní posudek a investiční záměr byl registrován v roce 2017. NKÚ 

se snažil postupovat co nejekonomičtěji. V roce 2019 bylo vyhlášeno zadávací řízení na zhotovitele. 



- 9 - 

 

NKÚ obdržel čtyři platné nabídky (od 818 mil. Kč do 940 mil. Kč včetně DPH). Kritériem při výběru 

nabídky byla ekonomicky nejvýhodnější nabídka a NKÚ zohledňoval ve spolupráci s ČVUT i náklady 

životního cyklu. Vzhledem k velikosti pozemku NKÚ nabídl PS možnost umístění Parlamentní 

knihovny a Archivu PS v části nového sídla NKÚ. V novém sídle bude také dětská skupina pro děti 

zaměstnanců. Dále seznámil členy KV se způsobem realizace jednotlivých fází projektu a s aktuálním 

harmonogramem výstavby. Kolaudace by měla proběhnout v srpnu, úplné dokončení v listopadu 

2022, zkušební provoz v 1. čtvrtletí roku 2023 a úplné přestěhování ve 2. čtvrtletí 2023. Zdůraznil, že 

při projektování i realizaci tohoto projektu bylo použito množství unikátních inovativních nástrojů a 

technologií. NKÚ za ně získal i několik ocenění. 

 

Předseda výboru posl. R. Vích poděkoval prezidentovi za prezentaci o výstavbě nového sídla 

NKÚ a za možnost navštívit tuto budovu. 

 

Pozn.: V rámci schválení pořadu schůze bylo navrženo a schváleno, aby se z tohoto bodu 

(prohlídky stavby nového sídla NKÚ) z technických důvodů nepořizoval zvukový záznam. 

 

Poté členové KV spolu s prezidentem NKÚ M. Kalou a dalšími zástupci NKÚ navštívili 

a prohlédli si stavbu nového sídla NKÚ v Praze 7 – Holešovicích. 

 

Tím byl naplněn pořad 3. schůze KV a předseda výboru posl. R. Vích poděkoval všem 

přítomným za spolupráci a ukončil třetí schůzi Kontrolního výboru. 

 

 

Schůze výboru byla ukončena v 13.45 hodin. 

 

Zapsala: M. Hálková – tajemnice výboru 

 

 

 

 

 

 

 

Roman KUBÍČEK v. r. Radovan VÍCH v. r. 

místopředseda – ověřovatel 

Kontrolního výboru 

předseda 

Kontrolního výboru 
 
 



- 1 - 

 

Příloha zápisu č. 1, str. 1 

Hlasování 

z 3. schůze Kontrolního výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

20. ledna 2022 

 

  

Pořad schůze 

 

 
Stanovisko Nejvyššího 

kontrolního úřadu ke zprávě o 

plnění státního rozpočtu České 

republiky za 1. pololetí 2021 

/sněmovní tisk 21/02/ 

Žádost na prezidenta Nejvyššího 

kontrolního úřadu o poskytování 

kontrolních protokolů ke 

kontrolním závěrům 

přítomen pro proti přítomen pro proti přítomen pro proti 

BĚLOHLÁVKOVÁ Romana /   /   /   

FARHAN Kamal /   /   /   

HÁJEK Martin          

JANDA Jakub          

KOTT Josef /   /   /   

KRÁL Václav          

KUBÍČEK Roman /   /   /   

NAICLEROVÁ Hana /   /   /   

OULEHLOVÁ Renata          

PEŠTOVÁ Berenika          

QUITTOVÁ Petra          

SLAVÍK Jiří /   /   /   

VÍCH Radovan /   /   /   

VOMÁČKA Vít /   /   /   

WENZL Milan          

ZBOROVSKÝ Miroslav          

Celkem: 8 8 0 8 8 0 8 8 0 

 Usnesení č.  Usnesení č. 9 Usnesení č. 10 

 



- 2 - 

 

Příloha zápisu č. 1, str. 2 

Hlasování 

z 3. schůze Kontrolního výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

20. ledna 2022 

 

 Ustavení Podvýboru 

Kontrolního výboru pro 

kontrolu hospodaření 

veřejného sektoru 

– pokračování (přerušeno na 

2. schůzi Kontrolního 

výboru) 

Návrh termínu a pořadu příští 

schůze výboru  

přítomen pro proti přítomen pro proti přítomen pro proti 

BĚLOHLÁVKOVÁ Romana /   /      

FARHAN Kamal /   /      

HÁJEK Martin          

JANDA Jakub          

KOTT Josef /   /      

KRÁL Václav          

KUBÍČEK Roman /   /      

NAICLEROVÁ Hana /   /      

OULEHLOVÁ Renata          

PEŠTOVÁ Berenika          

QUITTOVÁ Petra          

SLAVÍK Jiří /   /      

VÍCH Radovan /   /      

VOMÁČKA Vít /   /      

WENZL Milan          

ZBOROVSKÝ Miroslav          

Celkem: 8 8 0 8 8 0    

 Usnesení č. 11 Usnesení č. 12  

 

 


